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ELKNÜ Tallinna Polütehniliše 
Instituudi organisatsiooni 

XXVII aruande-valimis-

KONVERENTSI

OTSUS.

ELKNÜ Tallinna Polütenni- 
lise Instituudi organisatsiooni 
XXVII konverents, kuulanud 
ära ELKNÜ TPI komitee aru
ande ja sellele järgnenud sõ
navõtud, märgib, et organisat
sioon on oma tegevuses juhin
dunud NLKP 26. ja 27. kong
ressi, teiste kõrgemate partei 
ja komsomoliorganite otsustest.

Praktilises töös on lähtutud 
ELKNÜ TPI organisatsiooni 
26. konverentsi otsustest.

TPI komsomoliorganisatsioon 
on aruandeperioodil teinud ära 
märkimisväärse töö tudengite 
mobiliseerimisel meie maa ette 
püstitatud uute ülesannete, la
hendamisele. TPI autasustami
ses kõrge riikliku autasu —  
Tööpunalipu ordeniga — on ka 
meie komsomoliorganisatsiooni 
panus. Komsomoliorganisat
siooni panust noorsoo kommu
nistlikul kasvatamisel jääb 
märkima ka ÜLKNÜ KK mä- 
lestuslipp.

Aruandeperioodil andis TPI 
rahvamajandusele 2392 spetsia
listi, tõusis õppeedukus, olles 
1985/86. õppeaastal 91,7%. Edu
kalt on kulgenud noormeeste 
tagasitulek õppetööle Nõukogu
de Armeest. Aktiivne on olnud 
osalemine teadustöös. Rida TPI 
üliõpilaste töid on ära märgi
tud üleliidulistel konverentsi
del, tunduvalt on tihenenud si
de ÜTÜ-ga ja NTN-ga.

Paranenud on siseorganisat- 
siooniline töö. Paranenud on 
esmakursuslaste arvelevõtmine 
ja kaadrivalik, selleks kasuta
takse arvutustehnikat. Tuge
vama kontrolli alla on võetud 
töö õpperühmadega, regulaar
selt on kontrollitud õpperüh
made ja teaduskonna komso- 
molibüroode distsipliini komso- 
moliarvestuse üle. Paranenud 
on töö diplomandidega, taga

maaks nende Õigeaegset arvelt 
, maha võtmist. Valmistati ette 
rida metoodilisi materjale sise- 
organisatsioonilise töö paranda
miseks.

Tunduvalt efektiivsemaks on 
muutunud koostöö ajalehega 
«Tallinna Polütehnik». Hoogus- 
tunud on alkoholismivastane 
propaganda.

Edukalt osalesid TPI kom

munistlikud noored XII Üle
maailmse Noorsoo- ja Üliõpi- 
lasfestivali ettevalmistamises ja 
läbiviimises. TPI baasil töötas 
Tallinna ' üliõpilaste festivali
klubi.

Suur oli tudengite panus TPI 
50. aastapäevaga’' seotud üritus
te kompleksi ettevalmistamisel.

Aruandeperioodi lõpul pöö
rati senisest suuremat tähele
panu tudengite omavalitsuse 
arendamiseks. Töötati välja 
uus, senisest objektiivsem ÜPP 
süsteem. Jätkati tudengites 
püsivate tööharjumiste kujun
damist. EÜE komplekteerimis- 
plaan täideti, 118%~lt, rühmade 
kureerimisplaan aga 142%-lt.

Laienenud on põllumajandus- 
rühma tegevus Paide rajoonis.

Samal ajal esineb ka olulisi 
puudusi, mis takistavad organi
satsiooni edukat tööd. Esineb 
puudusi kaadri valikul ja pai
gutamisel, pole loodud vaja
likku kaadrireservi, Aktiivi 
õpetamiseks pole loodud komp
leksset, kõiki kursuseid ja ta~ 
semeid haaravat süsteemi. Olu-- 
lisi puudusi on arvestussekto- 
ri töös, ebarahuldavalt kulgeb 
Nõukogude Armeest naasvate 
üliõpilaste arvele võtmine. 
Komsomolikoosolekutel ei osata 
tihti püstitada konkreetset ees
märki, välditakse teravaid päe- 
vakohaseid probleeme, kriitika 
on tihti anonüümne ja vähe
efektiivne.

Endiselt pole suudetud leida 
efektiivseid vorme õppe- ja tea
dustöö taseme parandamiseks.

Puudusi on ka ideoloogiatöös, 
RSP ja ÜP on tihti kaotanud 
oma poliitilise suunitluse, vä- 
hetulemuslik on KOR-i töö ja 
kasvatustöö ühiselamutes.

Endiselt on probleeme teistes
se liiduvabariikidesse sõitvate 
rühmade kaadriküsimustega, 
tunduvalt vajab parandamist 
laupäevakute läbiviimine.

ELKNÜ .TPI ORGANISAT
SIOON O T S U S T A B :

$  Tunnistada ELKNÜ TPI 
Komitee töö aruandeperioo
dil rahuldavaks.

Q  Tunduvalt suurendada kom
somoli osa õppedistsipliini 
kindlustamisel ja üliõpilaste 
haaramisel teadustöösse.

Selleks:

— igas õpperühmas viia vä
hemalt 3 korda semestris 
läbi õppeedukuse ana

lüüse, teha ettepanekuid 
puuduste likvideerimi
seks.

— teaduskondade komsomo- 
libüroodel pidevalt kont
rollida Õpperühmades va
litsevat olukorda, uurida 
välja mahajäämuse põh
jused ja operatiivselt 
reageerida puudustele.

— jätkata õppeedukuse tu
lemuste avalikustamist 
«Komsomoliprozektori» 
stendidel.

— aktiivselt osaleda aine
olümpiaadide instituudi- 
siseste voorude etteval
mistamises ja läbiviimi
ses.

@  Ideoloogiatöö parandami
seks:

— töötada välja ja viia ellu 
tudengite omavalitsuse 
põhimõtted õppetöö kor
ralduse, stipendiumite 
jagamise, ühiselamute 
haldamise ja töökasvatu
se osas.

— luua süsteem üliõpilas
organisatsioonide töö kor
rastamiseks, tagada iga 
organisatsiooni tegelemi
ne talle pandud ülesan
netega,

— suurendada komsomoli 
osa kaadrite suunaja ning 
koordineerijana,

— aruandeperioodi jooksul 
juurutada Uus ÜPP süs
teem kõigis TPI teadus
kondades.

— hoogustada alkoholismi- 
vastast propagandat ja 
karskusliikumist.

— jätkata eelmisel aruande - 
perioodil väljakujunenud 
töövorme ajalehega «TP*.

— reorganiseerida koms. op. 
rühma töö, moodustada 
spetsiaalsed rühmad eri
nevate ülesannete täitmi
seks.

— viia läbi temaatiline tea- 
duskonnaõhtute sari tee
mal 70. a. SSOR.

— koostöös parteikomiteega 
jätkata rektoraadi ja par
teikomitee töötajate koh
tumisi õpperühmadega.

— pöörata suuremat tähele
panu komsomoliorgani
satsioonide poolt korral
davate ürituste ideoloogi
lisele sisule, üliõpilastaid- 
luse ideelis-kunstilise ta
seme ja massilisuse tõst
misele.

— jätkata üliõpilaste inter

natsionaalset kasvata
mist.

— tõsta sejalis-patriootiiise 
töö . taset, valmistada 
noormehi ette tegevtee
nistuseks Nõukogude 
Armees.

®  Organisatsioonilise töö osas:

— tõsta nõudlikkust aasta- 
kontrolli läbiviimise 
suhtes.

— parandada tööd sõjaväest 
naasvate noormeeste kii
remaks komsomoliarvele 
võtmiseks.

— senisest enam pöörata tä
helepanu tööle arvelt ma
ha võtmata lahkunutega 
sh. diplomandidega.

— regulaarselt külastadc 
õpperühmade komsomoli- 
koosolekuid, tõsta komso- 
molikoosolekute etteval
mistamise ja läbiviimise 
kvaliteeti.

— luua nidev kaadriresen 
ja väljaõpe kõigil kom
somolitöö taranditel.

— nidevalt kontrollida tööc 
komsomolidokumentidega

m  Töökasvatuse osas:

-— kindlustada töökasvatuse 
kui terviku ühine suu- 
nämme.

—< tagada EÜE komplektee- 
rimisploanide täitmine 
pidada kinni komplektee- 
rimisnõuetest ia täht
aegadest.

— erilist tähelepanu pööra
ta vabariigist välja sõit
vate rühmade komplek
teerimisele ja nende juht
kondade valikule.

— muuta rangemaks male- 
vafunktsionääride valiku 
kriteeriumid, tagada nen- 
de väljaõpe.

— töötada välja vastastikusi 
huvi pakkuv koostöö
leping Paide rajooniga 
suunata TPI põllumajan
dusliku ' rühma tööd vas
tavalt instituudi huvidel* 
ja võimalustele.

— töötada välja suvemalevs 
organisatsioonilised põhi

mõtted, et maksimaal
selt rahuldada instituudi 
vajadusi ja tagada kõigi 
suvemalevas osalevat* 
inimeste tööle rakenda
mine.

— parandada laupäevakute 
ettevalmistust ja läbivii
mist.

KOMSOMOLIKONVERENTSIL
VAL I T I

TPI KOMSOMOLI- 
KOMITEE

t o o m a s  a u s m e e s  —
KM-51

TOOMAS ARUMÄE — TP-31 
PIRET BIRK — ELKNÜ TPI 

Komitee arvestussektori 
juhataja 

N ä TALIE EINASTO — LI-97

TÕNU ENNEMUIST — EE-33 
NATALIJA GRISINA — TM-71 
KATRIN HANKO — ELKNÜ 

TPI Komitee asesekretär 
ÜRJO JÖKS — MM-71 
ERIK JÜRRI — LR-57 
ANDREI KALATSOV — TR-77 
ANTS KOEL — üliõpilaste aü 

komitee esimees 
TIIT KOLK — KM-51

ELLIANA MATVEEJEVA —
TM-77, ELKNÜ TPI 
Komitee asesekretär 

FELIKS MÄGUS — ELKNÜ 
TPI Komitee sekretär 

TERJE MÄNGEL — KO-71 
HELLE NUUT — AO-71 
ARDO PÄRNA — TK-32 
ARNE REINUP — A A -U  
PEEP RAUDMAN' — MA-91,

ELKNÜ TPI Komitee 
asesekretär 

ERIKA ROHUMÄGI ,
TPI üliõpilasklübi 
osakonnajuhataja 

TOOMAS TEEKEL — KM-51 
AARNE VAALMA — LA-51 
TIIA VABAMÄE — TE-31 
AIVAR VALDNA — LE-7rl 
KERSTI SIHVER — TK-11

ÕPPEJÕUDUDE JA
ÜLIÕPILASTE POOLE

TPI-rahvas! Äsja läks käiku 
uus, 6. õppekorpus, mis cm kau
nistuseks mitte ainult TPI-le. 
vaid tervele vabariigile.

Üliõpilased, näitame siis, et 
me oskame seda ka vääriliselt 
hinnata ja kultuurselt kasu
tada. See tähendab -eelkõige 
seda, et üliõpilased hoiavad 
puhtana ning tervena lauad, 
toolid, pingid. On selge, et meie 
ei saa sallida oma ridades taht
likke tegutsejaid normaalse 
inimese käitumiskultuuri vastu. 
Selles suhtes ollakse nüüd ja 
edaspidi^ väga tähelepanelikud 
koos . kõige siit järgnevaga. 
Ärgu siinöeldu solvaku ühtegi 
korralikku üliõpilast, kuid on 
selge, et üliõpilased peavad ise 
ka aitama avastada mõtlemis- 
võimetut «kangelast».

Õppejõud, ka teie tähelepanu 
tahan juhtida mõnele momendi
le, mis on seotud auditooriu
mide, eriti 6. õppekorpuse audi
tooriumide kasutamisega. 6. õp
pekorpuses on kõik tahvlid 
(osaliselt ka teistes korpustes) 

, klaasplastkattega ja sinna kir
jutatakse ikkagi ainult kriidi
ga. Samuti on vaja, et Toengu 
lõppedes tahvel puhtaks saaks 
(kindlasti marja lapiga), sest 
vastasel iuhul tekkiv kriidi- 
tolm rikub «Simos»-kompleksf 
kuuluvad kino ja projektsioon- 
aparaadid.

Kuni pole valmis lülituspult 
õppejõu töölaual, tuleb amfi- 
teater-auditooriumides (VI-121, 
122, 124, 125, 201 ja 229) läe- 
valgustus sisse lülitada pro- 
jektsioonaparatuuri ruumis- 
(vastavad märgid on seal ole
mas) ja Toengu lõppedes valgus 
kustutada.

õppejõu kohustuste hulka 
kuulub ka auditooriumide 
mööbli puhtuse ja korrasoleku 
jälgimine ning korratuste näge
misel või «kangelase» leidmisel 
vastav tegutsemine. Auditooriu
mide sisustuse. korrasoleku säi
litamiseks on kõik 8. ja ka osa 
teiste õppekorpuste auditoo*- 
riumid lukus, s. t. enne tunni 
algust võtab õppejõud valve
lauast võtme ning laseb üliõpi
lased sisse. Tunni lõppedes 
palub üliõpilastel väljuda, lu
kustab auditooriumi ukse ja ta
gastab võtme valvelauda. Nii 
tuleb toimida ilma erandita. Nii 
toimitakse ka teistes suurema
tes kõrgkoolides. Midagi ebata
valist siin ei ole, sellega tuleb 
lihtsalt harjuda.

Kevadsemestriks kinnista
takse «Simos»-sisustusega au
ditooriumid (nende sisustamine 
jätkub) kateedreile kasutami
seks, hooldamiseks ja järelval
veks.

Loodan, et tuleme toime kir
japandud ülesannetega ja säi
litame endale ilusad auditoo
riumid.

U. VIIK,
ÕMV juhataja



INSTITUUDI

NÕUKOGUS

UUTE ÜLIÕPILASTE 
VASTUVÕTU 

TULEMUSTEST 1986. A.

Nõukogu, kuulanud vastuvõ
tukomisjoni vastutava sekretä
ri dots. U. Soodla ettekande ja 
järgnenud sõnavõtud, märgib 
järgmist.

Instituut täitis arvuliselt 
statsionaarse õppevormi vastu- 
võtuplaani — 1270 Üliõpilast ja 
summaarselt õhtuse ning kaug- 
■õpp eteaduskonna vastuvõtu- 
plaani (455+330, s. o. 785 üli
õpilast), kusjuures ENSV KSrg- 
Jbaridusministeeriumi loal vä
hendati vastuvõttu õhtusessb 
teaduskonda 23 üliõpilase võr
ra, suurendades samapalju 
vastuvõttu kaugõppeteadus- 
konda. Ministeeriumi loal muu
deti osadel erialadel vastuvõtu 
arvulisi näitajaid, võrreldes 
plaanilistega.

Vastuvõtuplaani täitmiseks 
kuulutati välja täiendav vastu
võtt energeetika- ja  õhtuse 
teaduskonna kõikidel erialadel, 
mehaanikateaduskonna erialal 
0531 ning ehitusteaduskonna 
erialal 1207.

Vennasvabariikide kõrgkooli
de konkursivabale 95 kohale 
suunati 70 üliõpilast.

NSVL Korgharidusministee- 
riumi poolt uudsena sisse v ii
dud kutsesuunitlusvestlus toi
mus edukalt.

Vastuvõtukomisjoni alakomis
jonid töötasid kohusetundlikult, 
tagades dokumentide korrektse 
vastuvõtu, eksamite läbiviimise 
ja  komplekteerimise.

Arvutuskeskus ei suutnud 
tõrgete tõttu arvuti töös tagada 
vastuvõtukomisjoni operatiiv
set materjalidega varustamist, 
mille tõttu hilines statistiline 
aruandlus vabariigi ja  üleliidu
lisele ministeeriumile.

Õppehoonetes kulmineerunud 
remonditööd seadsid vastuvõtu 
läbiviimise keerulisse olukorda 
ja nõudsid mitmeid operatiiv
seid ümberkorraldusi.

Lugeda TPI vastuvõtuko
misjoni töö 1986. a. vastu
võtu läbiviimisel kordaläi
nuks.

1987. a. vastuvõttu etteval
mistaval perioodil, doku
mentide vastuvõtul ja vastu- 
vötueksamite läbiviimisel:

4  Ainekomisjonidel tagada 
eksamipiletite vormista
mine vastavalt NSVL  
kõrgharidusministri käsk
kirjale nr. 221 2.04.1984.

■* Eksamite organiseerimise 
komisjonil tagada mate
maatika kirjaliku eksami 
läbiviimisel õppekorpuses
se sissepääs pinult sisse
astujatele ja vastuvõtu
komisjoni liikmetele.

*  Tööstuse juhtimise ja pla
neerimise kateedril täita 
TPI nõukogu otsus 16. okt. 
1984. a. nr. 2 (prot. nr. 3) 
geograafia abimaterjali 
publitseerimise osas.

*  Vennasvabariikide kon- 
kursivabadele kohtadele 
kandideerivatele moodus
tada eraldi kutsesuunit- 
luskomisjon.

TPI arvutuskeskuse juhata
jal (dots. W. Kracht) taga
da vastuvõtukomisjoni tööks 
vajalike andmete operatiiv
ne häireteta töötlus. Esita
da arvu tuss iisteemi kasuta
mise projekt 1. märtsiks 
1987. a.

Rektoraadil:

*  Eraldada ruum vastuvõ
tukomisjonile ja  erald i 
lao ruum.

*  Võtta tarvitusele vajali
kud meetmed vastuvõtu
komisjoni infotahvlite 
uuendamiseks.

*  Kas üliõpilasel on võima
lust avaldada arvamust õppe
jõu kohta?

Valdek Mikkal: Hea oleks,
kui üliõpilased avaldaksid ak
tiivsemalt oma arvamust õp
pejõudude töö kohta. TPI-s en 
selleks vastav ankeet, müle 
täidavad kõik lõpetajad ja kus 
nad saavad öelda oma arvamu
se õppetöö korraldusest ja 
üksikutest õppejõududest. Aas
tate jooksul on sel moel õppe
jõudude kohta kogunenud hul
ganisti andmeid, õppejõudude 
ametlik atesteerimine jääb vas
tava komisjoni hooleks, see 
võtab muidugi arvesse ka üli
õpilaste märkusi.

*  TRÜ-s maksab pilet tu- 
dengipeole üks rubla, TPI-s 
aga kaks kuni kolm rubla. 
Miks on TP I peod kallimad, 
stipendium on aga mõlemas 
kõrgkoolis ühesugune?

Olavi Pihlamägi: Kõige lü
hem vastus oleks: meie peod 
on paremad! Eks seda näita ka 
tõsiasi, et TPI tudeng võtab 
oma üliõpilasklubi üritustest 
kaks kord rohkem osa, kui se
da teeb TRÜ üliõpilane. TPI 
klubi pilet pole kunagi maks-

tahvleid, loodame neid lähe
mal ajal üha rohkem saada.

*  Kas oleks võimalik maksta 
kõrgendatud stipendiumi nel
jadele ja viitele õppivatele üli
õpilastele automaatselt, ilma 
nendepoolse avalduseta. Kas 
on vaja ka siin bürokraatlikku 
paberit?

Valdek Mikkal: Vormistada
võiks muidugi automaatselt, 
kuid asjal on juures siiski tin
gimus: lisastipendiumi maks
misel läheb arvesse ka ühis
kondlik aktiivsus. Viimases on 
üliõpilasomavalitsusel tähtis sõ
na ja seda ei tahaks kuidagi 
ära j ätta.

*  Kas TPI üliõpilane osaleb
teadustöös?

Andres Keevallik: Meie üli
õpilased võtavad üsna aktiiv
selt osa ÜTÜ tööst, üliõpilaste 
konstrueerimisbüroo tegevusest. 
Paljud üliõpilased osalevad le
pingulistes uurimistöödes, näi
teks 1985. aastal oli selliseid 
üliõpilasi üle 1000.

Meie üliõpilaste heast tea
duslikust tasemest annab tun
nistust asjaolu, et 1985. aasta

va-; kulutab. Samasugune uuri
mus on tehtud ka TRÜ-s. Sel
gus, et mõlema kõrgkooli üli
õpilaste ajajaotus on võrdlemisi 
samane: magatakse seitse ja 
pool tundi, enda eest hoolitse
misele (hügieeniprotseduurid) 
kulub 30—40 minutit, söömise
le 60 minutit. TPI tudengid 
sõidavad päevas 20 minutit roh
kem ja vaatavad televüsorit 
20 minutit kauem kui TRÜ 
omad.

■üleliidulised kontrollkomis
jonid on uurinud TPI neljanda 
ja viienda kursuse üliõpilaste 
teadmiste taset. Need andsid 
üllatavalt häid tulemusi — TPI 
üliõpilaste keskmised teadmi
sed vastavad igati nõuetele.

*  Kas üliõpilaste suvist prak
tikat ei võiks nii korraldada, 
et saaks käia EÜE-s?

Valdek Mikkal: Meie üliõpi
laste suvi on jagatud enamvä
hem nii, et kuu aega prakti
kat ja üks kuu puhkust või siis 
kaks kuud praktikat. Tuleb 
öelda, et praktika on siiski üks 
osa stuudiumist ja seda ära 
jätta pole võimalik. EÜE-1 tu
leb leppida selle tõsiasjaga.

*  Mida on TPI ühiselamutes 
ette võetud alkoholivastases 
võitluses?

Mari Link: Alkohol ja TPI 
üliõpilane on kaks täiesti kok
kusobimatut sõna. Alkoholivas
tases võitluses on meil raken
datud terve ürituste kompleks 
alates vestlustest üliõpilastega 
ja lõpetades seHega, et rahva
saadikute kaudu oleme saavu
tanud alkohoolsete jookide 
(sealhulgas ka õlle) müügi lõ
petamise ühiselamute lähedal 
asuvates poodides. Nii on kiu
satus kaugemal. Loodame, et 
suurem töö alkoholivastase 
hoiaku kujundamisel tehakse 
edaspidi ära kodus ja üldkoo
lis, siis pole kõrgkoolis vajadust 
tegelda noorte ümberkasvata
misega.

Eduard Saul: Küsimusel on 
kolm tahku. Need on ühest kül
jest alkoholivastane selgitustöö 
üliõpilaste hulgas, teiseks kõik
võimalikud meetmed üliõpilaste 
vaba aja paremaks sisustami-

Mõne aja eest toimus Eesti Raadios «MIKROFOORUMI» 
saade teemal «Tallinna Polütehniline Instituut — 50». Raa
diokuulajate küsimustele vastasid TP I rektor, õppe-, teadus- 
ja  haldusprorektorid, paljude kateedrite juhatajad, ühis
kondlike organisatsioonide juhid, aspirandid ja diploman
did. Saade kestis kaks ja pool tundi, selle aadressil tuli 
100 küsimust.

K irja on pandud väike valik küsimusi ja  vastuseid, mis 
peaksid huvi pakkuma ka juubelijärgsetel argipäevadel. 
Küsimustele vastavad õppeprorektor Valdek Mikkal, klubi 
juhataja Olavi Pihlamägi, haldusprorektor Raivo Vihvelin, 
elektronarvutite kateedri juhataja Andres Keevallik, teadus
prorektor Ilmar Kleis, tollane aü komitee esinaine Mari 
Link, tollane komsomolikomitee sekretär Eduard Saul ja 
rektor Boris Tamm,

Küsimuste-vastuste teemaks on enamasti tudengielu eri 
tahud: tudengiraha, suhted õppejõududega, elamis- ja õppi
mistingimused TPI-s, suvepraktika.. .
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nud kolm rubla, maksimaalne 
hind on kaks rubla, minimaal- 
же 30 kopikat. Mõnikord on pi
leti hind tõepoolest natuke kal
lim, eriti Glehni lossis toimuva
tel üritustel, sest pileti hinna 
sisse käib ka laual oleva söögi 
jä joogi hind.

*  Kas auditooriumi A-3S3 
koridori ja põranda remont 
vastab 20. sajandi tasemete või 
on see kilplaste töö?

Raivo Vihvelin: See on näide 
meie Novosibirski sõsariilikooli 
üliõpilaste tööst-

*  Miks arvutuskeskuses on 
halvad tahvlid, kuhu kirjuta
da ei anna?

Raivo Vihvelin: Tahvlid on
valus probleem kõigis Nõuko
gude Diidu kõrgkoolides. Meil 
on kasutusel väga mitmelt 
poolt saadud tahvleid, alates 
Saksa DV-st imporditutega_ ja. 
lõpetades ise niiöelda põlve 
otsas tehtutega. Väga tore, et 
keemiakombinaat «Orto» hak
kas sel aastal tegema üsna häid

üliõpilastööde üleliidulisel kon
kursil sai meie instituut neli 
medalit, kuus diplomit, TPI 
märgiti ära kuue Nõukogude 
Liidu parema kõrgkooli hulgas. 
Olgu veel märgitud, et mõned 
üliõpilased on saanud autori- 
tunnistusi, isegi välispatente.

*  Milline on TP I koht Ees
li NSV teaduselus?

Ilmar Kleis: TPI-1 on vaba
riigis juhtiv koht rakendustea- 
duslikus valdkonnas. Eks seda 
näita kasvõi asjaolu, et 70% 
tehnikadoktoreist ja -kandidaa
tidest töötab meil, Väiksem on 
muidugi meie osa fündamen- 
taal-, humanitaar- ja ühiskon
nateaduste alal. Viimasel ajal 
on’ meie majandusteaduslikud 
uuringud üsna kaalukad.

* Milline on tüüpiline TP I 
tudeng?

Valdek Mikkal: Teaduslikult 
põhjendatud tudengimudelit 
kahjuks meil pole. Möödunud 
aastal tegime aga uurimuse 
sellest, kuidas tudeng oma päe

Vaid sellistel juhtudel, kui 
EÜE-s töötamine kattub enam
vähem erialase suunitlusega, 
saame praktika ära jätta. Näi
teks käisid meie üliõpilased 
BAM-i ehitusel, see läks ka 
teedeinseneridel praktika eest.

*  Millised soodustused on 
noormehel, kes pärast TP I sis
seastumiseksamite sooritamist 
koheselt asus aega teenima 
Nõukogude Armees ja vabaneb 
sealt tänavu detsembris?

Valdek Mikkal: Käesoleval
aastal ootame tervet hulka sel
liseid noormehi. Neile on täies
ti seaduslik alus anda mitme
suguseid pikendusi terve aasta 
vältel. Näiteks pikendatakse 
neil esimest eksamisessiooni, 
neile, koostatakse individuaalne 
õppegraafik, ka . kevadist ses
siooni pikendatakse, kõik sõja
väest tulnud hakkavad kohe 
saama stipendiumi. Need on 
küllaltki suured soodustused. 
Arvatavasti loome sõjaväest 
tulnud noormeestest eraldi õp- 
pegrupid.

seks huvitavate spordi-, kultuu
ri- ja muude üritustega ning 
kolmandaks organisatsioonüised 
abinõud alkoholi tarbimise ta
kistamiseks ühiselamutes.

*  Kui tudeng’ on ühiskodus, 
see on ühiselamus, tohib tä 
õhtutunnil juua pudeli õlut?

Eduard Saul: Vastus on siin 
ühene: TPI parteiorganisatsioo
ni ja TPI nõukogu ühise otsu
sega on igasugune alkoholi 
tarbimine TPI ühiselamutes 
keelatud, see käib ka õlle koh
ta.

Boris Tamm: Rektorina ta
haksin lisada, et edaspidi suu
rendame veelgi nõudlikkust, 
tihendame kontrolli. Need üli
õpilased, kes ühiselamutes joo
mise keelust ei hooli, arvatakse 
ilma pikema jututa üliõpilas
konnast välja.

Ülevaate tegi 
Eesti Raadio vanem
toimetaja
PEETER LASTING

Nõukogu otsustas:



TÄNA ON 
M ASINAEHITUSTEHNOLOOGIA 

ERIALA PÄEV
Päevakorras:

1. TP I ja teaduslik-tehniline progress.
TP I teadusprorektor I. Kleis.

2. Mehaanikainsenerid kohaliku tööstuse süsteemis.
ENSV kohaliku tööstuse minister 
V. Veskiväli.

3. Mehaanikateaduskonna lõpetajate osa teaduslik-tehaili-
ses progressis.

TK  «Talleks» peadirektor P. Treier.

4. Mehaanikainseneride koolitamisest täna ja lähitulevikus.
Mehaanikateaduskonna dekaan 
M. Pikner.

5. Pulbermetaliurgia uurimissuuna teaduslik-tehnilisest po
tentsiaalist TPI-s.

Metallide tehnoloogia kateedri 
professor L. Valdma.

6. MM-eriala ja masinaehitustehnoloogia kateeder: täna
päev ja  perspektiivid.

Masinaehitustehnoloogia kateedri 
juhataja R. Küttner.

Diskussioon teemal: masinaehitusinseneride koht vabarii
gis, nende ettevalmistuse probleeme.

M ASINAEHITUS
TEHNOLOOGIA 

KUJUNEMISLOOST

Kõigepealt peab ajaloolisele 
tõele au andma ja tunnistama, 
et õppeasutuste struktuuri 
muutuste algmomendi täpse 
määramisega tekib pea alati 
raskusi. Tavaliselt ei teki sel 
juhul ju midagi päris tühjale 
kohale ja ettevalmistustööde 
käigus sünnib uus ikka jao
kaupa. Nii on ka lood masina
ehitustehnoloogia kateedriga, 
kuhu esimesed õppejõud viidi 
metallide tehnoloogia kateed
rist üle augustis 1951. Kateedri 
juhataja pandi paika aga alles 
septembrist 1951.

Esimese eluruumi sai masi
naehitustehnoloogia kateeder 
Kopli õppehoone II I  korrusel, 
praegu numbrit 319 kandvas 
ruumis. Esimesteks õppejõudu
deks olid Elmar Liiver, Alek
sander Kruusamägi ja Andrei 
Nikolski ja üsna pea liitusid 
nendega Harry Aarelaid ja 
Konstantin Tippo. Tunnitasu 
alusel töötas Nikolai štšeglov. 
Kateedrile anti üle ka mõõte- 
laber. Esimeseks kateedrijuha
tajaks valiti Andrei Nikolski ja 
edaspidi on kateedrijuhataja 
toolile istunqd Aleksander 
Kruusamägi (1956), Nikolai 
Štšeglov (1961), Arnold Vallo 
(1972) ja Rein Küttner (1982).

Masinaehitustehnoloogia ka
teedri käekäik tema olemasolu 
esimesel poolel meenutab roh
kem veerevat kivi, millele sam
mal selga ei jõua kasvada.
1953. a. koliti Lai tn. 5 asuvas
se õppehoonesse (praegu TPI 
õpperaamatukogu). Juba samal 
aastal hakati looma Lenini 
pst. 15 asuva elumaja keldris
se metallide lõikamise, metalli
lõikepinkide ja masinaehitus
tehnoloogia ühislaborit.

1958. a. kolis kateeder üle 
Kohtu tn. 4 asuvasse Õppehoo
nesse (kuulub praegu Tallinna 
Majandustehnikumile) ja võttis 
enda alla mäeveerule ehitatud 
hoone osas kolm korrust. Kõige 
ülal oli kateeder, selle all mõõ- 
telabor ja omakorda selle all 
vastloodud tehnoloogiliste prot
sesside automatiseerimise labor.

Alles, 1961. a., mil kateeder 
asus Kalinini tn. 82 Õppehoo
nesse (praegune energeetika- 
teaduskonna hoone), õnnestus 
valdav osa kateedri ruume 
koondada õppehoone parema 
tiiva I korrusele. Metallide lõi
kamise ja masinaehitustehno
loogia laboratooriumist eraldu
nud metallilõikepinkide labo
ratoorium leidis asukoha õppe
hoone Õuel asuvas garaažis.

Lenini puiestee hoonesse jäi 
vastloodud aparaadiehituse teh
noloogia laboratoorium. Lõpli
kult ühise katuse alla sai ka
teeder Mustamäel V õppekor
puses, kuhu koliti 1964. a. 
Praegune kateedri käsutuses 
olev ruumide struktuur on 
jäänud pärast ühe labori ja 
riistakambri loovutamist metal
lide tehnoloogia kateedrile 
õppetöökoja sisseseadmiseks üs
nagi stabiilseks. Siiski sai aja
pikku joonestussaalist arvutus- 
saal, hüdro- ja pneumomaatika 
laboratooriumist arvjuhtimis- 
pinkide laboratoorium ning 
koridori valgusavadesse ehitati 
kaks lisaruumi. Olemasolevates 
ruumides tuli leida koht ka
1973. a. moodustatud tehnoloo
gia automatiseeritud projektee
rimise ja tööstusharulaboratoo - 
riumile.

Koos kateedri ekstensiivse 
kasvuga arenes edasi ja tu
gevnes ka õppejõudude kaader 
ja teadustöö potentsiaal. 1950- 
ndate aastate algul püüdsid 
õppejõud oma teaduskvalifikat- 
siooni tõsta töö kõrvalt 
(A. Kruusamägi, E. Liiver,
H. Aarelaid). TPI-s oli aspi
rantuuris N. Štšeglov.

1950-ndate aastate lõpul ja 
eriti 1960-ndail aastail seoses 
üliõpilaskontingendi kasvuga 
tekkis aga vajadus kateedri 
koosseisu kiireks kasvaks ja 
leiti, et kõige otstarbekam sel
leks on suunata nii tööstuse 
spetsialiste kui ka äsja insti
tuudi lõpetanuid sihtaspiran- 
tuuri (G. Grosscbmidt, A. Väl- 
lo, A. Kimmel, J. Vanaveski 
jt.). Oli ka neid, kes jäid TPI 
juurde aspirantuuri, kusjuures 
juhendaja oli väljastpoolt 
(R. Mesila, V. Reedik) või koos
tasid väitekirja teistest teadus- 
kollektiividest sõltumatult 

(A. Jaanson).
1960.-ndate aastate keskpaigaks 
oli kateedri Õppejõudude koos
seis juba ülemäära suureks pai
sunud. Kui 50-ndatel aastatel 
oli masinaehituse eriala lõpeta
nute arv keskeltläbi 40 piires, 
siis 60-ndate keskpaiku hak
kas see küündima juba 100 lä
hedale, lisaks veel aparaadiehi- 
tajad. Nii tekkis vajadus jagu
nemiseks ja 1967/68. õ.-a. eral
dus kateedrist praegune peen
mehaanika kateeder.

Selleks ajaks olid ka kateed
ri teadustöö suunad selginenud 
ja tugevnenud. 1968. a. avati 
kateedris aspirantuur dots. N. 
Štšeglovi juures. 9 aastat hil
jem saab aspirantide juhenda
mise õiguse dots. R. Küttner.

35 aasta jooksul on kateedri 
teadustöö rindel jõutud teha 
üsnagi palju. Alguses oli tea

MM-ERIALA ARENGU
SUUNDADEST JA 

KATEEDRI TEADUS
TÖÖST

Kaasaja tehnika arengut ise
loomustab nõuete suurenemine 
projekteeritavatele masinatele 
ja nende süsteemidele, 'masina
te keerukuse kasv ja nende üha 
kiirenev moraalne vananemine. 
Keerukate süsteemide projek
teerimine traditsiooniliste, mee
toditega on nii töömahukas, et 
projekt võib valmida juba mo
raalselt vananenuna Kui pro
jekteerimisele veel lisada toote 
tootmiseks ettevalmistamine ja 
■evitamise tsükkel, siis on mo
daalse vananemise oht toote 
tarbijani jõudmise momendil 
veelgi suurem.

Seega masinaehitajate põhi
ülesanneteks on tõsta masinate 
projekteerimise kvaliteeti, lü
hendada masina tootmisse evi
tamise tsüklit ning tagada toot
mise paindlikkus.

Nende ülesannete täitmise 
olulisemateks vahenditeks on 
masinprojekteerimise efektiiv
sem kasutamine nii konstruee
rimisel kui ka tehnoloogiliste 
protsesside väljatöötamisel ning 
laialdasem arvjuhtimisega pin
kide, robottehniliste komplek
side ja paindtootmissüsteemide 
rakendamine tootmises.

Selliste ülesannete täitmise 
oluliseks eelduseks on vastava 
kvalifikatsiooniga inseneride 
ettevalmistamine ja tihe side 
teaduse ning tootmisega.

Oluline roll lasub siin TPI 
masinaehituslikel kateedritel ja 
eriti profileerival masinaehitus
tehnoloogia kateedril.

Vastava suunitlusega kaadri 
ettevalmistamine toimub välja
lastavate noorte spetsialistide 
teadmiste kaasajastamise ning 
tööstuses juba kogemusi oma
vate inseneride kvalifikatsiooni 
tõstmise ja isegi ümberkvalifit
seerimise teel.

õppeplaanidesse on sisse v ii
dud terve rida kaasaegseid 
õppeaineid nagu tööstusrobotid, 
tehnoloogia instrumentide ja 
pinkide automaatprojekteeri- 
mise süsteemid, teadusuuringu
te alused, pajndtootmise tehno
loogilised alused, küberneetika 
matemaatilised alused, mikro
protsessortehnika. Üks Õppe
rühm spetsialiseerutakse robot- 
tootmise tehnoloogia suunale. 
Esimene selle suunaga, lend on 
planeeritud 1989. aastale. Eel- 
poolloetletud uued õppeained 
on peatähelepanu objektiks ka 
regulaarselt toimuvatel tööstuse 
inseneride kvalifikatsiooni
tõstmise kursustel.

õppetöö tase sõltub olulisel 
määral teadustööst.

Teadustöö suund üldnimetu
sega «Tehnoloogiamasinate 
pneumo- ja hüdrosüsteemide 
juhtimisseadmed ja dünaami
ka» haarab õppejõude, kes te
gelevad distsipliinidega «Me- 
tallilõikepingid» ja «Hüdroajam 
ja hüdropneumoautomaatika» 
(G. Grosschmidt — suuna ju
hendaja, V. Reedik, L. Roosi
mölder ja JV Vanaveski). On 
välja töötatud originaalne me
toodika nende süsteemide ele
mentide matemaatiliseks model
leerimiseks. Töö on leidnud 
rakendamist tööpinkide hüd
roajamite ning elektrohüdrau- 
liliste järgiva j amite projektee
rimisel.

Pneumosüsteemides kasutata
vate jugaandurite projekteeri
mise ja aerodünaamika problee
midega tegeldakse kateedris 
1968, а. (-V. Reedik), kusjuures 
viimasel ajal on olnud põhili
seks pneumomaatiliste andur- 
süsteemide loomine robottehni- 
listele süsteemidele. Stabiilseks 
lepingupartneriks teadustöö 
selle haru tulemuste rakenda
misel praktikasse on olnud 
ENSV Kohaliku Tööstuse M i
nisteeriumi PTK I SKTB «E f- 
fekt» robottehnika laboratoo
rium.

Tehnoloogiliste protsesside 
automatiseeritud projekteeri
mise (TP—APS) suuna üldju
hendajaks on dots. R. Küttner. 
Suuna teadustulemusi aitab 
praktikas evitada tööstusharu- 
laboratoorium, mille teadusli
kuks juhendajaks selle loomi
sest peale on N. Štšeglov.

Automatiseeritud projektee
rimise alaste tööde põhiprob
leemideks on: mehaanilise tööt
lemise tehnoloogia projekteeri
mise algoritmine; kasutatavate 
objektide ja mõistete model
leerimine; sobivate ja efektiiv
sete vahendite väljatöötamine 
masinprojekteerimissüsteemide 
loomiseks.

Kateedri ja tööstusharulabo- 
ri ühistöö tulemusena (1975— 
—80) on realiseeritud «Spetsia
liseeritud instrumentaalsüsteem 
tehnoloogiliste protsesside ma
sinprojekteerimissüsteemide 
loomiseks» (SPEIS—TP). Prae
guseks on valmis süsteemi 
täiendatud versioon ЕС seeria 
arvuteile, mis kergendab mär
gatavalt vastavate masinpro- 
jekteerimissüsteemide loomist 
ja kasutamist. Lõppjärgus on

analoogiliste vahendite loomi
ne miniarvuteile CM (Mini— 
SPEIS). Rohkearvulised SPEIS 
—TP juurutused (üldise efekti
ga 1980—86. a. 1.67 milj. rbl.) 
näitavad väljatöötatud teoree
tiliste põhimõtete õigsust ja 
kasulikkust.

Selle uurimissuuna juurde 
kuuluvad tehnoloogiliste info
süsteemide aluste väljatöötami
ne ja arvutil realiseerimine 
(J. Papstel ja R. Mesila); TP— 
APS realiseerimine miniarvuti
le (A. Kimmel) ja tehnoloogia 
projekteerimine paindtootmis- 
süsteemidele (M. Pikner ja 
J. Riives, J. Anvelt, P. Kuus); 
tootmise tehnoloogilise etteval
mistuse automatiseerimine
(A. Vällo, J. Riives, S. Papstel, 
Ü. Kannelmäe, K. Kotkas), teh
noloogilise rakistuse valiku ja 
täpsuse küsimused (R. Mesila, 
R. Talvik, V. Jutman, A. Tamm); 
lõikeprotsessi matemaatilise 
modelleerimise metoodika väl
jatöötamine (A. Jaanson).

Kateedris on antud suunal 
käinud stažeerimas rida õppe
jõude sotsialistlikest riikidest 
ja teistest vennasvabariikidest. 
Alates 1980. a. on kateedril 
koostööleping Budapesti Tehni
kaülikooli sõsarkateedriga, mil
le kaudu toimub ka õppejõu
dude ja teadustulemuste vahe
tus*

Tööd antud uurimissuunas on 
lülitatud NSVL MN Teaduse 
ja Tehnika Komitee programmi 
ja täidetakse vastavalt NSVL 
TA ja NSVL Kõrg- ja Kesk
erihariduse Ministeeriumi ühi
sele määrusele.

Kateeder ©li 1980—85. a. VMN 
maade rahvusvahelise koostöö- 
komisjoni ühtse plaani ühe tee

dustöö põhisuundadeks ratsio
naalsete lõifeerežümide uuri
mine (A. Nikolski, E. Liiver), 
põlevkiviproduktidest sideaine- 
te kasutamine valuvormides 
(A. Kruusamägi) ja materjali
de väsimustugevus (N. Stšeg- 
lov).

E. Liiveri tööd optimaalsete 
lõikerežiimide määramise vald
konnas otid teedrajavateks ko
gu NSV Liidu ulatuses. Tema 
poolt välja töötatud tsentro- 
programmid võimaldasid lõike
režiimide määramist kiirenda
da kuni 20 korda ja teda au
tasustati NSVL Rahvamajan
dus Saavutuste Näitusel 1966. a. 
pronksmedaliga.

60-ndatel aastatel lisandub 
uurimistemaatikasse metalli- 
lõikepikide hüdroajamite dü
naamika (G. Grosschmidt).

1962. a. luuakse kateedri 
juurde probleemlaboratoorium, 
kus uurimissuundadeks olid 
optimaalsete lõikerežiimide 
määramine metallilõikepinkides 
ja hüdroajamite dünaamika.

60-ndate aastate keskel 
hakkab üha valjema häälega 
eluõigust nõudma uus uurimis
suund — tehnoloogia automaat- 
projekteerimine arvuteil (N. 
Štšeglov, R. Küttner). See uus 
suund integreeris nii optimaal
sete lõikerežiimide valiku kui 
ka lõikeprotsessi aluste uuri
misel tehtud tööd (A. Jaanson).

Praegu on kateedris välja 
kujunenud kaks uurimistöö 
suunda: mehaanilise töötlemise 
tehnoloogia automaatprojektee- 
rimine ja hüdrosüsteemide dü
naamika kops pneumaatilist© 
jugaanduritega. Neist esimene 
suund haarab valdava osa ka
teedri õppejõududest ja ka 
tööstusharu-laboratooriumi 
tööd, mis 1971. aastast on suu
natud turbiinilabade töötlemi
se tehnoloogia automaatpro- 
jekteerimisele.

Paralleelselt teadustöö aren
guga on ^täiustunud ka ka
teedri õppejõudude pedagoogi
line meisterlikkus. Iga õppe
aine jaoks kõigi vajalike õppe
metoodiliste materjalide koos
tamine on kateedris olnud ene
sestmõistetavaks traditsiooniks. 
Kateedri 18 õppejõust omavad 
15 kandidaadi teaduslikku kraa
di.

Ka kateedri laboratoorne 
baas on pidevalt arenenud. 
Siiski on seadmete enamus pä
rit 60-nda’ist aastaist ja vajab 
kaasaja kiire tehnilise prog
ressiga sammupidamiseks väl
javahetamist.

masinaehitustehnoloogia 
kateedri dotsendid 
REIN MESILA ja 
VELLO REEDIK

ma vastutavaks täitjaks ja 
osales kõrgkoolidevahelises 
kompleksses sihtprogrammis 
teemal «öppe-uurimuslike auto
matiseeritud projekteerimis- 
süsteemide väljatöötamise me
todoloogia loomine».

Projekteerimise automatisee
rimise temaatika alal on saa
dud NSVL Rahvamajandus 
Saavutuste Näituselt 4 pronks
medalit ja 1 hõbemedal.

Põhiliseks töösuunaks edas-? 
pidiseks on ette nähtud projek
teerimise ülesannete valdkonna 
laiendamine paindtootmissüs- 
teemidele, projekteerimise auto
matiseerimise taseme tõstmise 
ja nende süsteemide realiseeri
mine mini- ja mikroarvutitel.

Antud temaatika vallas on 
kaitstud 6 dissertatsiooni.

Igal aastal spetsialiseeritakse 
keskmiselt 10 MM-eriala lõpe
tajat TP—APS-de kasutajateks.

Õppe- ja teadustöö tase sõl
tub suurel määral laboratoor
sest baasist. Kateeder on pide
valt täiendanud oma materiaal
set baasi kaasaegse arvutus
tehnika, arvjuhtimisega pinki
de ja robotitega., Perspektiivis 
on plaanis luua paindtootmis
süsteemide, kvaliteedi tagamise, 
robotite ja arvprogrammjühti
misega pinkide laborid.

Spetsialistide ettevalmisuse 
kvaliteedi ja paindlikkuse tõst
miseks on otsustatud _ lähitule
vikus luua masinaehitustehno
loogia kateedri baasil kaks 
võrdväärset profiilkateedrit — 
masinaehitustehnoloogia katee
der ning tööpinkide ja instru
mentide kateeder.

dots. A. VÄLLO



ELEKTRI
SÜSTEEMIDE
INSENERIDE

KOKKUTULEK
Juubeliajal oli ka elektrisüs

teemide eriala lõpetanute kok
kutulek. Selle avas instituudi 
rektor Boris Tamm sama eriala
1954. a. lennust.

Kogunes 465 vilistlast, nende 
hulgas vanimad lõpetanud 
Eduard Kanasaar (Tallinna 
Tehnikum 1932. a.), Roman 
Hollmann (1934), August Mänd 
ja Helmuth Riikoja (1935). K o
hal olid ka Eesti energiasüs
teemi juhataja Ado Osman, te
ma asetäitjad Herbert Jemmer 
ja Kalju Kroon ning süsteemi 
ettevõtete direktorid Oskar Kal
met, Eduard Tõugjas jpt. elekt- 
roenergeetikud.

Koos vaeti eriala ja T P I ning 
üldse tehnilise kõrghariduse mi
nevikku, olevikku ja tulevikku.

Dotsent Tiit Metusala (1961) 
tutvustas eriala algperioodi juh
tivaid mõjutajaid. Juttu oli 
Eestist pärinevast Georg W il
helm Itichmannist, Tallinna 
Tehnikumi, Tehnikainstituudi 
ja Tehnikaülikooli õppejõudu
dest j t  Huvitavalt täiendasid 
ettekannet dotsent p. Plaki 
mälestused aastaist 1936—1940.

Energeetikateaduskonna de
kaan dotsent Olev Tapupere 
rääkis teaduskonna muredest 
ja rõõmudest, elektrisüsteemi
de kateedri juhataja dotsent 
Mati Valdma vaagis eriala ja 
kateedri probleeme.

Suurt huvi pakkus foorum — 
vastati paarikümnele varem 
laekunud küsimusele kõrghari
duse, inseneritöö, energeetika, 
keskkonna ja ressursside sääst
mise, Tsernobõli avarii jm. koh

ta. Vastasid B. Tamm, A. Os
man, tehnikadoktor professor 
Lembit Krumm, dotsendid En
del Risthein, O. Tapupere, Eeli 
Tiigimägi ja M. Valdma, ENSV 
Riikliku Filharmoonia direk- 
tor-pearežissöör Oleg Sapožnin 
jt.

Üldine arvamus: korda läks!

TP I 1954. a. lõpetanu 
KALJU MÖLLER

ARVE JA FAKTE 
ELEKTRISÜSTEEMIDE 
KATEEDRI KOLMEST 

AASTAST

Esitame allpool suvalfses jär
jekorras kimbukese fakte ja 
sündmusi, mis köitsid pilku, 
sirvides kateedri kroonikat ala
tes eelmisest kokkutulekust 
oktoobris 1983.

♦  Ette on valmistatud 190 
elektrisüsteemide eriala inse
neri ja üks teaduste kandidaat 
(L. Viilup). Valminud on kolm 
kandidaadi väitekirja (A. Lei
salu, O. Liik, K. Vanamölder).

♦  Rida eriala üliõpilasi on 
viibinud tutvumis-tootmisprak- 
tikal Karl-Marx-Stadti Tehni- 
kakõrgkoolis (SDV).

♦  O. Tapuperele omistati 
Eesti NSV teenelise energeetiku 
aunimetus.

♦  Kateedri aastane lepingu
liste uurimistööde maht ületas 
100 000 rbl. piiri. Töötati välja 
uued klaasisolaatorid OSNS 
10,B ja SS 15-A; koostati ja 
juurutati rida programmi- 
komplekse energiasüsteemi re- 
žiimide juhtimiseks ja analüü
siks (STATAN-6M, OPTES-2, 
OPTES-4, PLANHOP, REZA- 
NA, PROGUZ). Kateedri töö

tajatele anti nende tööde eest 
11 NSV Liidu Rahvamajanduse 
Saavutuste Näituse medalit.

♦  Välja on antud kolm tea- 
dusartiklite kogumikku ~  
«Energiasüsteemid» X, X I ja 
X II.

♦  Oli viibitud tööalastel ko
mandeeringutel Budapestis, I r 
kutskis, Raplas, Karl-Marx- 
Stadti s, Habarovskis, Slavjans- 
kis, Szolnokis, Kiievis, Jõge
val, Helsingis. Arhangelskis, 
Vilniuses ja mujal.

♦  Kateedris on esinenud 
loengutega NSVL juhtivad’ 
energeetikateadlased ja välis
maa tuntud teadlased — 
E. Voipio ja H. Blomberg Soo-, 
mest, A. Prekopa Ungarist jt.

ф Aprillis 1985. a. toimusid 
kateedri organiseerimisel NSVL 
KKHM  Elektrotehnika Teadus
liku Nõukogu Presiidiumi ja 
Elektroenergeetika Metoodika 
Nõukogu Presiidiumi väljasõi
duistung ning kirjastuse «Võs- 
šaja škola» lugejate konverents.

ф Kateedri juures jätkuvad 
iga-aastased inseneride kvalifi
katsiooni tõstmise kursused, 
tööd alustas energoküberneeti- 
ka ring keskkooliõpilastele.

ф Täienenud on kateedri 
spordisaavutuste loetelu. O. Ta
puperele anti üle Vabariikliku 
: Spordikomitee teenete plaat. 
Muuhulgas tänu tema hiilge- 
mängule lõppes Eesti korvpalli 
60. aastapäevale pühendatud 
õppejõudude matš TPI—TRÜ 
meie võiduga.

Võrkpalli sõpruskohtumises 
Põhja KÕrgepingevõrkudega tu
li 'kateedril napilt 1:2 alla 
jääda.

T P I 1963. aasta lõpetanu 
PEETER RAESAAR

ERIALAÖHTU

Traditsiooniline automeeste 
erialaõhtu toimus oktoobri lõ
pul kohvik-klubis. Seekord oli 
õhtu pühendatud TPI aastapäe
vale. Külalistena olid kohale 
saabunud dotsent Leo Õispuu 
soojusenergeetika kateedrist, 
mehaanikateaduskonna dekaan 
Mihkel Pikner ja Margus 
Kuuse ajakirjast «Tehnika ja 
Tootmine».

Õhtu avas autokateedri juha
taja dotsent Rein Sillat. L. Õis
puu tutvustas TPI ajalugu ja 
illustreeris seda rohkete slai
didega. M. Pikner rääkis me
haanikateaduskonna arengust 
TPI-s. Autokateedri vanemtea
dur Richard Levet tutvustas 
meid kateedri ajalooga ja rää
kis algusaastatel ' esinenud 
raskustest.

Vahelduseks peeti aja- ja 
asjakohane viktoriin. Teadmis
tega hiilgas sel aastal teine 
kursus, keda premeeriti ka tor
diga. Kõigile osavõtjaile jäi 
mälestuseks TPI 50-aasta juu
belit tähistav suveniirmärk. 
Müügil olid ka aastapäeva tee
malised plakatid ja kilekotid.

Õhtut jätkas tuntud auto- 
spetsialist Margus Kuuse. Ta 
rääkis vormel -1 ja autoralli 
MM-võistlustest ja viis meid 
tavapärasesse slaidide maa
ilma.

Lõpetuseks andis kateedri 
juhataja R. Sillat külalistele 
üle mälestusesemed.

Õhtu korraldajaks pooleks 
oli IV kursus, vastutav õppe
jõud Märt Lepik.

AIVAR LAI, MA-71

ÕNNITLEME!

AGA VAATA,
MIS VÄLJA TULI!

Arvan, et noor inimene ta
hab osa võtta ühiskondlikust 
tegevusest, s. o, suhelda inimes
tega («kuttide» ja «pipide», 
meeste ja naiste, «taatide» ja 
«muttidega») kõikvõimalikest 
eluvaldkondadest, tutvuda nen
de töö ja eluoluga. Noor tahab 
kõike teada elukaruselli kohta. 
Ta tahab, et see karusell keer- 
leks tema ümber ja temas 
eneses. Ta võib selle tahtmise 
sõnastada või oh see tas liht
salt olemas. Talle on tegutse
miseks loodud iseenesest hea 
organisatsioon, komsomol.
K u id . . .  kommunistliku noor
sooühingu populaarsus langeb, 
kuna organisatsioon eksib liht
sate elutõdede vastu.

Miks surub komsomol end 
noorele peale bürokraatliku ja 
administratiivse jõuga? Miks 
komsomolijuhid ei ole tegeli
kud kollektiivide — koolide 
liidrid? Miks valitakse komso- 
molikomiteesse selja taga süs
teemiga: «Kes on vastu? Selge, 
kõik on poolt.» Igaüks on ra
hul, et teda ei määratud, ja 
tõstab käe. Miks komsomol ei

•  M Õ T T E V A H E T U S E K S  •
lähtu tegelikest vajadustest, 
vaid aegunud, jäikadest admi
nistratiivsetest korraldustest?

Komsomoliaktivist nõuab: 
«M e tahame määrata tudengi
le stippi, et ta hakkaks lõpuks 
õigeaegselt komsomoli liikme
maksu maksma ning ilmuks 
komsomolibüroo nõupidamisele 
aru andma oma õppetegevu
sest.» Komnoor ise on jõudnud 
unustada selle organisatsiooni, 
kuhu ta juba n aastat kuulub, 
seda vähem tuleb meelde kom- 
somolimaks. «Ahaa, aga nüüd 
ei saa te raja taha praktikale,» 
ütleb komsomoliaktivist ja hõõ
rub käsi.

«Kuhu lähed, Pets?»
«Ah, lähen tudin vähe koos

olekul».
Kellele on seda šõud vaja? 

Formalism, mille vastu komp
romissitu noor peaks võitlema.'

Asja saab panna seisma ka 
õigetele jalgadele.

Kahekümne-inimeselise kol

lektiivi juhtkorraldaja Ants:
«Orgvägi jääge siia, arutame 

veel üht-teist.»
Kohale jäävad 3—4 elava

mat.
«Mis? Kus? Mida?»
«Vaja katust parandada, pidu 

püsti panna, õppejõuga vestel
da.»

«Okei, lähen räägin tööme
hega, kes näitab' kuidas mida 
teha, remondime katuse korra
likult ära, võtan mõne osava
ma selli rühmast appi,» ütleb 
Juku.

«Pidu, jah, väga hea, _pole 
ammu olnud. Ma lähen räägin 
plastmasstoodete vabriku üle
matega, ehk saab vabriku puh
kekodu kasutada. Teeme mõ
nusa olemise, mul on mitu 
ideed, kuidas õhtut sisustada,» 
ütleb Marju.

«Peaks tõepoolest õppejõuga 
rääkima, las viib meid tehases
se asja vaatama või seletab se
da natuke paremini, muidu 
jääb see koht tumedaks. Ja 
üldse, mis süsteem tal on. pan
na eksamihindeid kohalkäimise

järgi? Lähen, otsin ta üles, 
ehk võtab kuulda,» sõnab Sven.

Kümne aasta pärast kuulsa, 
kvaliteetset ja inimestele mee
lepärast kaupa tootva ettevõtte 
funktsionääri (Marju, Juku, 
Sven) juurde tuleb tehase töö
taja: ja ütleb aitäh, se'st te
magi on ära tundnud õiged, te
gijad inimesed, nagu kunagi 
komsorg. Väga palju sõltub ju 
ikka mõnest inimesest, tuleb 
nad leida ja ära kasutada.

Et muutuks senise komso- 
molielu pale, tuleb minu arva
tes läbi viia uutmine.

1. Muuta komsomoliorganisat- 
sioon vabatahtlikuks orga
nisatsiooniks" Nii on lihtsam 
leida õigeid inimesi.

2. Komsomol peab kasutama 
noort käivitavaid objektiiv
seid tegureid (ambitsioonid, 
suhtlemisvajadus, huvi vas
tassugupoole vastu jt.).

3. Muuta komsomolitöö elu
lähedasemaks, sisulisemaks.

4. Kas ei peaks noorsooühin
gule täpsema nime mõtlema.

RAIVO KORP,
MM-91 komsorg

K U I  S A L O N G ,  S I I S  S A L O N G
Pühapäeval, 16. novembril 

oli Glehni lossis TUDENGI- 
SALGNG. Nagu konferansjee 
oma avasõnas ütles, on salong 
eeskätt kirjandus-, kunsti- ja 
poliitikahuviliste inimeste selts
kondlik ring. Ringi suurus oli 
piisav, loss polnud liiga täis. 
Kuna ruumi oli- lahedalt, said 
kõik osavõtjad maja peal pat- 
seerida ja härrasmehelikult 
käituda. Seda rõhutas hea 
riietus. Kõik osavõtjad olid 
stiili pidanud.

Õhtu algas ülemises saalis, 
kus konferansjee tutvustas kü
lalisi ja kava. Esimeses pooles 
oli majandus- ja väliskommen- 
taar. Muusikat ja nalja tegid 
jaak Jürisson ja Henn Rebane. 
Neljakümneminutilisel vaheajal 
võis külalistega vestelda. I I  
korrusel käis slaidiprogramm. 
Vaadati Norra diapositiive ja 
kuulati reisimuljeid. Vaadati

ja kuulati ka videot. Peale selle 
töötas all puhvet ja teisel kor
rusel välimüügipunkt.

õhtu teises pooles naerutas 
publikut Priit Aimla, seejärel 
esines akadeemik Gustav Naan.

Organiseerijad olid teinud 
kõik, et publikul huvitav oleks. 
Et publikul kogu aeg midagi 
kuulata või vaadata oleks. Et 
publikul igav ei hakkaks.

«Kas õhtu oli tudenglik? Kas 
õhtu oli lossilik?» küsisin osa- 
gaanuilt.

Esimene arvaja: «õhtu oli
lossilik. Kindlasti! Tudenglik? 
Tuden-giõhtu tähendab rohkem 
liikumist, väljaelamist, tantsu. 
Ku i pisipuuduste kallal norida, 
siis miks nü hubane baar oli 
likvideeritud ning selle asemel 
avatud ajutised müügipunktid? 
Baar ei tähenda ju ainult al
koholi tarbimise kohta. Kas

niimoodi rikutakse vähem lossi 
interjööri?»

Teine arvaja: «Külalistega
olnuks mugavam vestelda näi
teks garderoobi kõrval ruumis 
ja basseini kohal niššis. Hoopis 
vaiksem ja rahulikum. Videot 
oleks tunduvalt mugavam olnud 
vaadata endises baaris.»

Tõepoolest, imestama pani 
publiku vähene huvi video vas
tu. Ilmselt oli see tingitud te
leri ebaõnnestunud asukohast. 
See oli basseini kohal rõdu 
■serval.

Kolmas arvaja: «õhtu oli los
silik küll, aga tudenglik mitte. 
Tantsida oleks tahtnud. Oleks 
võinud vastavalt peostiilile ka 
tantsu valida.»

Seesugune arvamus oli pal
judel. Kas siis salong tõesti vä
listab tantsu? ENE ei ütle mi
dagi. Küsisin üliõpilasklubi di

rektorilt Olavi Pihlamäelt.
Pihlamägi: «Kui on salong,

siis teeme salongi. Tantsuõhtuid 
me Glehni lossis teha ei tahaks. 
Õhtud olgu sisutiheda, publikut 
haarava eeskavaga. Tantsu mi
nimaalselt.»

Ja ometi tuleb nõustuda tu
dengitega, kes tahavad tantsi
da. Väga vähe on kohti, kus 
saab tantsida valssi, foksi, 
tšaalstonit. Ehk ei välista sa- 
longistiil nende õpetamist? Lei
duks küllalt tudengeid, kes ta
haksid näha ja natuke õppida 
eri aegade seltskonnatantse, ent 
mitte läbi teha põhjalikke tant- 
sukursusi.

Salongi korraldas majandus
teaduskond. Ja korraldas hästi. 
Mida pakuvad teised teadus
konnad? Lossi kasutamisviiside 
mitmekesisus oleneb ainult meie 
fantaasiast. л -

T IIT  KOLK

M ATI VALDM A — 50!

28. novembril jõudsid Sa siis 
täimelie ikka!

Elektrisüsteemide kateedriga. 
oled Sa seotud alates õppima, 
asumisest TPI-sse 1955. a. Pea
le instituudi lõpetamist pühen
dusid elektriinseneride etteval
mistamisele. Kaitsesid 1867. a. 
kandidaadiväitekirja ning tä
nini on Sulle südamelähedaseks • 
jäänud energoküberneetika. 
Peagi said nimetatud uurimis
suuna juhendajaks, 1979. a. va
liti Sind elektrisüsteemide ka
teedri juhatajaks. Tunnustu
seks Sinu ulatuslikule tegevu
sele on Eesti NSV riiklik pree
mia ja NSV Liidu Rahvama
janduse Saavutuste Näituse hõ
bemedal. Sinu käe all on koos
tatud rida kandidaadiväitekir
ju, kaitsmist ootab valminud 
doktoriväitekiri.

Õnnitleme Sind südamest ja 
soovime uusi energokübernee- 
tilisi kordaminekuid. Ja ka kõi
ke sedasamust!

TUDENGITELE
LIIKLUSEST

Majandusteaduskonnas toi
mus 24. novembril liiklusalane- 
loeng teemal «Liiklusohutuse ■ 
aktuaalseid probleeme nüüdis
aegses suurlinnas».

Selle viis läbi majandustea
duskonna vilistlane, praegune- 
Tallinna Autoinspektsiooni va- - 
neminspektor Kirill Teiter.

Juttu oli sellest, et 16 aasta 
jooksul on Tallinna juurde tul
nud kümneid tuhandeid auto
sid. Kuigi autode arv on ko
hutavalt kasvanud, on liik
lusõnnetuste arv vähenenud. 
Kuulajate huvi köitis ette
kandja põnevate liiklusjuhtu- 
mitega öma praktikast, milles 
ei puudunud ka õpetlik iva.

Liiklusloeng on jälle 10. det
sembril ja mõeldud peamiselt^ 
esmakursuslasele.

MÄLUMÄNGUKLUBI

tuleb taas kokku 12. detsembril 
Rohelises Klubis. Külla tuleb 
TP I rektor aastatel 1959—1976, 
Eesti NSV Teaduste Akadeemia 
korrespondentliige Agu Aarna. 
Jutuajamiste ja küsimuste tee
maks on varia.

Tulge kõik, kes mälumängust 
huvitatud. Klubi nimekiri pole- 
veel suletud.

TÖÖTAMISVÕIMALUS!
Kondiitritoodete vabrik «K A 

LEV» ootab tööle üliõpilasi 
(neide ja noormehi) tootmis
tsehhidesse.

Võimalus töötada õhtupooli
kul. Tasu tükitöö alusel.

Tööle vormistamiseks kaasa 
võtta pass, üks päevapilt ja 
tööraamat (kui on olemas).

Teadete saamiseks pöörduda, 
kaadriosakonda, Pärnu mnt. 139,, 

telefon 55 52 30 ehk 55 55 56.

•TALLINNA FOLÜTEHNIM*

«ТАЛЛИНСКИЙ ПОЛИТЕХНИК»
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